簡歷：

   王丹，男，1969年2月26日生於北京。祖籍山東，生長於北京。1987年9月考入北京大學國際政治系政治學專業，1988年9月轉入該校歷史系中國史專業。在校期間，主持“民主沙龍”，組織“當代社會問題研究社”，編輯《新五四》，《燕園風》等民辦刊物，從事校園民主運動。

1989年參與參與組織八九民運，任“北大學生籌委會”常委，“北京市高校學生自治聯合會常委”，“首都各界愛國維憲聯席會議”召集人，為絕食發起人之一，並曾經擔任“保衛天安門廣場指揮部”副總指揮，六四後在當局全國通緝21名學生領袖名單上名列第一，同年7月2日在北京被捕，關押於秦城監獄。1991年以“反革命宣傳煽動罪”被判4年徒刑。

1993年2月獲釋後繼續在大陸從事政治反對派運動，籌集“互助捐款”資助政治犯家屬，發起公民上書運動，並擔任總部設於紐約的“中國人權“組織的理事。1995年5月21日再次被捕，並於1996年10月30日以“陰謀顛覆政府罪”被中共當局判刑11年，先後關押於北京半步橋看守所和遼寧錦州監獄。1998年4月19日在國際輿論壓力下提前釋放，被從監獄直接流放到美國。曾三次獲提名諾貝爾和平獎。並獲美國民主基金會人權獎，中國民主教育基金會“傑出民主人士”獎，萬人傑新聞獎等多項獎項。

1998年7月進入哈佛大學，2001年6月10日獲哈佛大學東亞系碩士學位。2008年6月5日獲得哈佛大學歷史系博士學位。2004年8月－2005年4月在臺灣中央研究院近代史所訪問研究，2005年4月-2006年4月起為美國加州大學洛杉磯分校（UCLA）中國研究中心訪問學者，2008年11月-2009年9月為英國牛津大學聖安東尼學院客座研究員。2009年9月-2010年2月擔任臺灣國立政治大學臺史所客座助理教授；2010年9月-2011年2月擔任臺灣國立清華大學人文社會學院客座助理教授，2011年2月-2012年2月擔任臺灣國立成功大學客座專家，國立清華大學人文社會學院兼任助理教授。同時擔任中國憲政協進會主席，華人民主書院董事會主席，《公共知識分子》雜志社社長，《北京之春》雜誌社社長， 中華學人聯誼會會長，國際組織“亞洲改革與民主聯盟”（ARDA）執委會委員，《新聞自由導報》理事會理事，自由亞洲電臺特約評論員，臺灣澄社社員，臺灣《人權學刊》編輯顧問，海外華文作家協會會員，獨立中文作家筆會會員。為北美，港臺多家媒體撰寫專欄。出版有《王丹獄中回憶錄》，《王丹觀點》，《聽風隨筆》，《在梵谷的星空下沈思》，《我異鄉人的身份逐漸清晰》，《我與深夜一起清醒》，《我在寒冷中獨行》，《我們在寫歷史》，《眾弦寂靜時的喧嘩》，《王丹獄中家書》，《不確定的時代》，《穿行在潮濕的記憶中》，《丹程路》，《Chine Le Defi》（法文），《我的青春歲月》，《我在哈佛的日子》，《王丹訪談錄》，《我聽見雨聲》，《王丹看美國的人文與自由》，《在夜雨中素描》，《理想主義的年代》，《我清醒的時候是你的深夜》，《中華人民共和國史十五講》等政治，歷史，文學等著作二十余種，曾為臺北市駐市作家，並獲首屆世界華文文學獎詩歌首獎。

Resume of Wang Dan

Wang Dan was born in Beijing in Feb.26. 1969. In 1987,he was admitted by International Politics Department in Peking University. In 1988, Wang Dan transferred to History Department. Between 1988 and 1989, Wang Dan organized ‘Democracy Salon” in campus, and invited intellectuals and scholars  to discuss issues like Politics Reform and Democracy Problems with students. Among those invited was Mr. Lord, previous American Ambassador in Beijing.

In the event of student activities in 1989 in Beijing, Wang Dan was one of the main leaders.  He was member of Students Autonomous Preparation Committee of Peking University and member of Beijing Students Autonomous Union Committee.  On May 13, Wang Dan and some other students started Hunger strike activities. Later on, he became a member of Hunger strike Group and a member of Tiananmen Square Commander Committee. During this period, he once talked to Li Peng, former Prime Minister of China, as a student representative and acted as convener of  “Capital patriots joint conference” composed of Democratic Activity group.

Following the brutal crackdown by the Chinese government in June 1989, Wang Dan was put on the No. 1 of the “most wanted list” issued by Chinese government and was arrested in July 1989. Two years later, he was charged with engaging in “counter-revolutionary activities” and was sentenced for 4 years. 

After he was released from his first four-year prison sentence in February 1993, Wang Dan continued to advocate Democracy Improvement Activities as a free writer in Beijing., and became one of China’s principal human right advocates. In 1995, he convened dissent people and learners together and sent out 3 jointly signed letters to the government to request “Freedom Improvement, Human Rights Security and Corruption Opposition”, including an end to Reeducation Through labor, the release of political prisoners and a climate of “political tolerance”. Thus he was arrested again in May 1995 and sentenced for another 11 years with an accusation of “Conspiring and Subverting Government”. His “crimes” were publishing articles critical to the Chinese government abroad, raising money for poor Chinese dissidents and accepting a scholarship for correspondence study at UC Berkeley. Under the pressure of international societies, especially the United States, the Government exiled Wang Dan to the United States in the name of “Released for Medical Treatment” in April 1998. In September 1998, Wang Dan was admitted by Harvard University. 

In January 1999,Wang Dan initiated the Global Petition Campaign to mark the tenth anniversary of Tiananmen Square. The petition calls on the Chinese Government to overturn the official verdict on the 1989 pro-democracy movement, to release all political prisoners, and to respect international human rights covenants. The global Petition Campaign was backed by international human rights and labor organization including Amnesty International, Human Rights Watch, International PEN, Human Right in China, and the International Conference of Free Trade Unions(ICFTU).

Wang Dan got his Master’s Degree in the major of Regional Study of East Asia in 2001 from Harvard. Now he’s a Ph D candidate majored in History and East Asia Language at Harvard.

Awards

Recommended three times as a candidate for Nobel Peace Prize since 1997. 

“Reebok Human Right Award” in 1989.

“Excellent Democratic Figure Award of California Democratic Education Foundation” in 1995. 

“Democracy Awards Of NED” in 1997.

Academic Achievement

Wang Dan devotes himself to writing. He’s developed some special topics in Several Chinese Media in Hong Kong, Taiwan and the United States, where he focused himself in analyzing and discussing politics, economics and current social situation of Mainland China. His publication includes commentaries, poetry and prose like <<Dan Wang’s Point>>, <<Dan Wang’s Memories in Prison>>, <<Dan Wang’s letter in Prison>>, <<Walking alone in the Cold>> (poetry), <<We’re writing histories>>, <<My Days in Harvard>> etc. 

